
 ماستی که ترش است
 از تغارش پیداست!

دو ماه از ســال ۱۴۰۳ می گذرد کــه البته نمی توان 
پیرامون ده ماه ادامه آن و آنچه برای مبحث ارتباطات 
و متولیان آن در دســتگاه های مختلف در نظر است 
پیشــگویی کرد اما می شــود مطمئن بود ســالی که 
نکوســت از بهارش پیداســت. چون هوای مناسب و 
بارندگی های قابل توجه این نوید را می دهد تا آخرین 
ایام اردیبهشــتی را به روز روابــط عمومی مزین کند 
درحالی کــه هنوز هم کســی پس از گذشــت حدود 
نیم قرن از پیدایش آن نتوانســته است نقش اساسی 
خود را که ارتباط تنگاتنگ با آحاد جامعه و بخصوص 
رســانه های متنوع اســت خوب بازی کند که تاکنون 
اکثر کســانی که مســئولیت این امر مهم را به عهده 
داشــته اند با تخصص و تحصیلاتشان کاملا بی ارتباط 
بوده و یا اصولا مال این کار نیســتند و چون دستگاه 
مربوطه پســت خالی برای یک نورچشمی نداشته به 
این ســمت منصوب شــده اند تا ناچار شوند به علوم 
ارتباطات یک جانبه و منحصــرا با نظر مدیریت خود 
نگاه کنند که به نوعی ملیجک مســئول شدن شباهت 
دارد! حالا بعضی از این جماعت که یکســال تمام از 
پشــت میزشــان تکان نخورده اند و گوش به فرمان و 
اجــرای بی چون وچرای مدیران خــود بوده اند از لاک 
خــود خارج شــده و به بهانــه روز ارتباطات و روابط 
عمومی پشــت تریبون می روند و یا به سخن پراکنی 
می پردازند و یا دســت به مقاله و یادداشــت نویسی 
می زنند تا پیرامون این مهم میتینگ دهند درحالی که 
برای نمونه در یــک ارگان بااهمیت آثــار تاریخی و 
میراث فرهنگی یک به یک در حال اضمحلال هســتند 
و از ســوی دیگر صنایع چرخشــان از فشار مالیات و 
بیمه لنــگ می زند و جامعه و بخصوص رســانه ها از 
پشــت پرده های اداری کاملا بی اطلاع اند و بخش های 
اقتصادی، تولیدی و خصولتی هم فارغ از نظارت های 
مستقیم نهادهای بالادستی ازجمله دیوان محاسبات 
دســت به ولخرجی های کلان از جیب مردم می زنند 
تا به عاقبت شرکت های شســتای تامین اجتماعی و 
مایملک کارکنان دولت در صندوق بازنشستگی دچار 
شــوند؛ اما بلبل زبانی شان به مناســبت های مختلف 
ازجملــه روز روابط عمومی گوش فلــک را همچنان 
کــر می کند. یکی از این متولیــان روابط عمومی که 
ســر سفره گســترده ای چمباتمه زده اســت اینگونه 
می گویند که »۲۷ اردیبهشــت ماه در تقویم کشــور 
روز ملی ارتباطات و روابط عمومی نام نهاده شــده و 
در این روز شایســته است تا از خدمات متصدیان این 
بخش که همت و تلاش شبانه روزی آن ها جهادی در 
اطلاع رسانی و بیان واقعیات است قدردانی شود. قطع 
به یقین در کنار همه مجاهدات و تلاش های ستودنی 
بخش های تولیدی و بهره برداری و توســعه کشــور، 
بخــش زیادی از اعتماد و اعتبار گــروه؟؟؟ در اذهان 
عمومی، مرهــون تلاش های همــکاران گرانقدر این 
واحد در اقصی نقاط ایران است و خدمات ایشان برای 
اعتلای نام ایران و گروه؟؟؟ شایسته تکریم و قدردانی 
است.« اما اگر تریبون اینگونه متولیان روابط عمومی 
که به پشتوانه رانت اقتصادی که دارند همیشه برقرار 
اســت از آن ها گرفته شود و به پشــت پرده و اسناد 
مالی آن ها ســری زده و قانــون تحقیق و تفحص که 
قبــلا در مجلس بــه تصویب رســیده اجرایی گردد، 
دیگر اینقــدر بلبل زبانی نمی کنند و یادداشــت های 
متفــاوت را در اختیار رســانه های خــاص که بعضی 
هیــچ ارتباطی با صنعت و تولید ندارند و تماما هنری 
هستند، نمی گذارند تا به عنوان رپرتاژ آگهی و دریافت 
هزینه های کلان به چاپ برســانند اما اینهمه روزنامه 
اقتصادی و صنعتی سراســری و محلی معتبر کشــور 
به منظور ارتقاء خود آه در بســاط نداشته باشند تا با 
ناله سودا بزنند! فلسفه روابط عمومی و مسئولیت آن 
هنوز هم به طور کامل در کشــور شناخته نشده مگر 
معدودی که ذاتا اســتعداد ارتبــاط را در وجود خود 
به صــورت نهادینه دارند یا تحصیلات عالیه شــان در 
این زمینه اســت تا به راحتی با آحــاد جامعه رودررو 
باشند نه به واسطه منشی و معاون و دیگر زنجیره های 
تعیین شــده مخاطبان، سرشــان به تاق کوبیده شود! 
یادداشت های شعارگونه ای چون »روابط عمومی امروز 
در کشــور ما علاوه بر مسئولیت های خود، حلقه مهم 
زنجیره اعتمادســازی و تصویرسازی صحیح و روشنی 
از خدمات جمهوری اسلامی است و باید به بهره گیری 
از دانش، هنر و تخصص، رســالت ترویج روحیه امید، 
نشاط، همدلی و همکاری را در جامعه بر دوش گیرد تا 
با تقویت اعتماد میان مردم و مسئولان، میزان اعتماد 
و رضایت عمومی را افزایش دهد و با ترویج آرمان ها، 
بســتر لازم را برای ترویج فرهنگ سالم در همه ابعاد 
فراهم کند. علاوه بــر این نهاد روابط عمومی، وظیفه 
بسترسازی، نهادینه سازی و پشتیبانی از فرهنگ رونق 
تولید و آگاهی بخشی از دســتاوردهای عرضه تولید 
را بر عهده دارد و می کوشــد با برنامه ریزی هدفمند، 
ارتباطات استراتژیک و ارزیابی های پژوهش محور، با 
استفاده از تمامی ابزارها و روش های نوین رسانه ای، به 
جهت دهی عمومی اهتمام ورزد. اطلاعات و ارتباطات، 
محور توســعه و پیشــرفت در جوامع کنونی است و 
روابط عمومی به عنوان نهادی اثربخش، هوشمند، پویا 
و مؤثر، کارکرد ویژه ای در بســط روابط و مناســبات 
و بهره گیــری از تمامی ظرفیت ها برای دســتیابی به 
اهداف متعالی ســازمان بر عهده دارد و تلاش می کند 
با برقــراری ارتباط مؤثر و ســازنده با مخاطبان خود 
تســهیل روابط و ســازمان و مردم در کسب اعتبار و 
جایگاه شایســته و همچنین شناســایی ظرفیت ها، 
فرصت ها و تهدیدها نقش آفرینی کند.« نقل قول هایی 
که آمد شعارهایی بود که توسط یکی از مدیران روابط 
عمومی به صورت یادداشــت در چند رسانه خاص اما 
غیر مرتبط به عنوان روز ارتباطات به چاپ رســید تا 
مخاطــب را به عالم رؤیا ببــرد درحالی که واقعیت ها 
جز این است زیر شــخصا و به صورت اتفاقی در محل 
کار دوم همین مقام حاضر شــدم اما رفتار یک مدیر 
مطرح روابط عمومی با همکاران و زیردستانش برایم 
خوشــایند نبود که مشت را نمونه خروار نشان می داد 
تا بگوییم این بین »اخلاق مداری چه می شــود؟« که 
این مفهــوم روابط عمومی عام نیســت که با خواص 

اینگونه رفتار کنند!

بی توجهی تا کی؟!

رئیس جمهور کشورمان ارتباط بین ایران آذربایجان را فراتر از همسایگی خواند 
و تاکید کرد که این رابطه، ریشه در اعتقادات و باورهای دو ملت دارد.

ســید ابراهیم رئیسی در مراســم افتتاح سد »قیزقلعه ســی« و بهره برداری از 
ســد »خداآفرین« در آذربایجان شــرقی که با حضور الهام علی اف رئیس جمهور 
آذربایجان برگزار شــد، اظهار کــرد: رودخانه ارس همــواره پیوندی بین مردم 
آذربایجــان و ایران بوده اســت. این پیوند و همکاری از 5۰ ســال قبل همواره 
وجود داشته و امروز خود را در افتتاح این سدها خود را نشان داد. این طرح ها ۲ 
میلیارد متر مکعب آب را تامین می کند و ۴ نیروگاه فعال و ۴۰ هزار شغل ایجاد 
می کند. آب شرب و کشاورزی را تامین می کند و نماد توسعه و اراده مشترک دو 
کشــور است. این همکاری موجب امیدواری مردم دو منطقه و ناامیدی دشمنان 
می شــود. وی ادامه داد: ارتباط ما با کشــور آذربایجان فراتر از همسایگی، بلکه 
رابطه خویشاوندی است و این رابطه، ریشه در اعتقادات و باورهای دو ملت دارد. 
تاریخ و تمدن وپیشــینه ما به هم پیوند دارد. این رابطه قلبی بین دو کشور بوده 

و ناگسستنی است. روز به روز این روابط افزایش خواهد یافت.

الهام علی اف: مداخله کشورهای بیگانه در منطقه قابل قبول نیست
رئیس جمهور آذربایجان نیز در این مراســم تاکید کرد که هیچ کس نمی تواند 

بین دو کشور ایران و آذربایجان سوء تفاهم ایجاد کند.
الهام علی اف اظهار کرد: امروز یک روز ویژه است و افتتاح این سدها یک حادثه 
تاریخی اســت. دو کشــور ظرفیت های زیادی برای همــکاری دارند. وی با بیان 
اینکه این مراســم نشان دهنده دوستی دو کشور است، افزود: امروز دنیا مشاهده 

می کند دوستی ایران و جمهوری آذربایجان سابقه تاریخی دارد. در طول قرن ها 
مردمان ما یک جا زندگی کرده اند و الان روابط دو کشــور در عالی ترین ســطح 
اســت. اهمیت تاریخی این افتتاح این است که برای اولین بار روسای جمهور دو 
کشور در مرز همدیگر را ملاقات می کند چون مرزهای ما مرزهای دوستی است.
علــی اف همچنین گفت: امروز با آقای رئیســی مذاکره داشــته و اطمینان پیدا 
کردیم در مســایل بین المللی و منطقه ای نظرات یکســانی داریم. ما همچنین 

بــرای اقدامات امنیت منطقه ای در ســازمان های منطقه ای و جهانی از همدیگر 
حمایت می کنیم.

رئیس جمهور آذربایجان افزود: طرح های حمل و نقل برای دو کشــور و منطقه 
از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. کریدور شــمال و جنوب برای منطقه اهمیت 
دارد. حمل نقل دو کشــور در حال افزایش اســت و ما هنوز در مراحل ابتدایی 
هســتیم و بــا تکمیل خط آهــن، میزان حمــل و نقل بین دو کشــور افزایش 
خواهد یافت. ما اکنون شــاهد افزایش همکاری های تجاری دو کشــور هستیم. 
توســعه روابط ایران و آذربایجان رو به پیشــرفت اســت. مــن از رئیس جمهور 
ایــران برای حضور در کنفرانســی در آذربایجان دعوت کــردم. هیچ کس نمی 
 تواند بین دو کشــور ســوء تفاهم ایجاد کند. این مساله را ما امروز یک بار دیگر 

اثبات کردیم.
علــی اف افزود: برای افزایــش این ارتباطات باید صلــح و امنیت در این منطقه 
برقرار شــود. مناطق زیادی از کشــور ما اشغال شده بود و ۱ میلیون نفر از مردم 
آذربایجان از این ســرزمین ها کوچانده شــده بودند، ولی کشورما تمامیت ارضی 
خود را بدست آورد و الان در حال تعیین دقیق خط مرزی با ارمنستان هستیم.

وی تاکیدکرد: توافق صلح بین دو کشور می تواند امضاء شود. ما از حمایت ایران 
در این حوزه استقبال می کنیم. در ملاقات با رئیس جمهور ایران مشاهده کردم 
ایران بــرای تامین صلح و امنیت در منطقه تلاش می کند. مداخله کشــورهای 
بیگانه در منطقه قابل قبول نیســت و صلح و امنیت باید توسط کشورها و مردم 
همین منطقه تامین شود. ارمنستان نباید گام های اشتباه بردارد و دنبال حمایت 

از کشورهایی باشد که هزاران کیلومتر از این منطقه دور هستند.
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گزارش
رئیسی در مراسم افتتاح سد قیزقلعه سی: 

رابطه بین ایران و آذربایجان ناگسستنی است

به دلیل کوهســتانی بودن منطقه و عوارض طبیعی، ارتباط 
مخابراتی با تیم همراه رئیس جمهور تقریبا امکان پذیر نبود. 
پرواز شناسایی پهپادها نیز بدلیل مه غلیظ در منطقه امکان 
نداشــت. محدوده جست و جو برای یافتن هلی کوپتر رئیس 
جمهــور در جنگل های ارســباران از محدوده پیــر داوود تا 
محدوده معدن مس سونگون را شامل می شود. محدوده مد 
نظر در شمال آذربایجان شرقی و در شهرستان محروم ورزقان 
واقع شــده و شامل جنگل های کوهستانی، مه آلود، بارانی و 
بسیار صعب العبور است. از ساعت ها قبل جست و جوی تیم 
هــای امدادی برای یافتن هلی کوپتر حامل رئیس جمهور از 

مبدأ چندین روستای منطقه آغاز شده و ادامه دارد. 
همچنیــن رهبر معظم انقلاب اســلامی دیشب در دیدار 
جمعی از خانواده های ســپاهیان پاسدار که به مناسبت 
شــب میلاد امام رضا)ع( برگزار شد، با ابراز تاثر از حادثه 
نگران کننده برای رئیس جمهور محترم و همراهان ایشان 
بیان کردند:  همه برای سلامت این جمع خدمت گزار دعا 
کنند. ملت ایران نگران و دلواپس نباشند، هیچ اختلالی 
در کار کشــور به وجود نمی آید. ایشان گفتند: امیدواریم 
خداوند متعال رئیس جمهور محترم و مغتنم و همراهان 

ایشان را به آغوش ملت برگرداند. 
همچنین »شــارل میشل« رئیس کمیســیون اروپا در 
واکنش بــه گزارش ها در خصوص ســانحه هوایی برای 
بالگرد رئیــس جمهور وزیر خارجه جمهوری اســلامی 
ایران گفت: »ما همراه با کشورهای عضو اتحادیه اروپا و 

شرکا، وضعیت را از نزدیک زیر نظر داریم.«
وزارت خارجه آمریکا نیز غروب یکشــنبه اعلام کرد که 
از نزدیــک گزارش های مربوط به ســقوط بالگرد حامل 

رئیس جمهور و وزیر امور خارجه  ایران را دنبال می کند. 
به گزارش خبرگزاری »رویترز« سخنگوی وزارت خارجه 
آمریــکا گفت: »وزارت خارجــه  از نزدیک گزارش های 
مربــوط به ســقوط بالگــرد حامــل ابراهیم رئیســی 
رئیس جمهــور ایران و وزیر امور خارجه  این کشــور را 
دنبال می کند. »الهام علی اف« رئیس جمهور جمهوری 
آذربایجان نیز به خبر وقوع حادثه برای »ســید ابراهیم 
رئیســی« رئیس جمهــوری جمهوری اســلامی ایران 
واکنش نشــان داد. او گفت: »به شــدت درباره اخباری 
که حاکی از  فرود اضطراری بالگرد رئیس جمهور ایران 
است، نگران هســتیم«. علی اف اضافه کرد: »آماده ارائه 

تمامی کمک ها در این زمینه هستیم«.
درصورتــی که اتفاق ناگواری بــرای رئیس جمهوری پیش 
آید، براســاس آنچه در قانون اساســی برای چنین اتفاقاتی 
پیش بینی شده است رئیس جمهور طی 5۰ روز باید انتخاب 
شــود. اصل ۱۳۱ قانون اساســی جمهوری اســلامی ایران 
تصریح دارد؛ در صورت فوت، عزل، استعفاء، غیبت یا بیماری 
بیش از دو ماه رئیس جمهور یا در موردی که مدت ریاســت 
جمهوری پایان یافته و رئیس جمهــور جدید بر اثر موانعی 
هنوز انتخاب نشــده یا امور دیگری از این قبیل، معاون اول 
رئیس جمهور با موافقت رهبری، اختیارات و مسئولیت های 
وی را بر عهده می گیرد و شورایی متشکل از رئیس مجلس 
و رئیس قوه قضاییه و معاون اول رئیس جمهور موظف است 
ترتیبی دهد که حداکثر ظرف مدت پنجاه روز رئیس جمهور 
جدیــد انتخاب شــود، در صورت فوت معــاون اول یا امور 
دیگــری که مانع انجام وظایف وی گــردد و نیز در صورتی 
که رئیس جمهور معاون اول نداشــته باشد مقام رهبری فرد 

دیگری را به جای او منصوب می کند.

هلی کوپتر حامل رئیس جمهور و هیأت همراه سقوط کرد

فدایی مردم

معــاون حقوقی رئیس جمهور گفــت: من نمی گویم که 
انتخابات باید یک مرحله ای شود اما این ایراد، , وارد است 
که یک فرد در مرحله ی اول، رای رأی بیشــتری داشته و 
در مرحله ی دوم با رأی کمتری به مجلس راه یافته است.
محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهور در گفت وگو 
با تسنیم، در پاسخ به این سوال که با توجه به هزینه های 
فراوان برگزاری انتخابات مجلس برای دور دوم، آیا بهتر 
نیست به ســمتی برویم که این انتخابات یک مرحله ای 
شــود؟، بیان کرد: راه اصلاح قانون بســته نیست و در 
این زمینــه از ابتدا گفتند که انتخابات در این شــرایط 
دومرحله ای بشود و ملاحظاتی وجود داشته باشد تا افراد 
با درصد کمتری از رأی وارد مجلس نشــوند. قبلًا بحث 
کســب حداقل 5۰ درصد از آراء مطرح بود و بعد به ۲5 

درصد رسید و الان هم حداقلِ ۲۰ درصد مطرح است.
وی افزود: اینکه آیا این حداقل ۲۰ درصد برداشته شود 
و انتخابات مجلس دومرحله ای نشــود، نیاز به بررســی 
مجــدد دارد. من نمی گویم که باید یک مرحله ای شــود 
اما این ایراد که وارد شــده، قابل قبول است که یک فرد 
در مرحله ی اول از انتخابات رأی بیشــتری داشته و به 
مجلــس نرفته ولی فرد در مرحله ی دوم با رأی کمتری 

به مجلس راه یافته است.
معاون حقوقی رئیس جمهور در پاســخ به این سوال که 
بهتر نیســت انتخابات در این زمینه نسبی شود؟ عنوان 
کــرد: ما باید کاری کنیم که کشــور به ســوی افزایش 
مشارکت برود تا این نگرانی ها کاهش یابد و انگیزه های 
بیشــتری برای مشــارکت در انتخابات صــورت بگیرد. 
هم چنین بررسی مجددی از انتخابات کشورهای مختلف 

صورت گیرد و نباید اینجا شتاب زده عمل کرد.
دهقان اظهار داشــت: این قاعده در دنیا بر اساس عقل 
بشــر برای دومرحله ای شدن در نظر گرفته شده و اصلِ 
آن غلط نیست. در انتخابات ریاست جمهوری این قاعده 
را داریــم که فرد باید 5۰ درصــد رأی مردم را بیاورد و 

به مرحله دوم برود؛ وگرنه به مرحله دوم خواهد رفت.
وی گفــت: این موضوع منطق و فلســفه ای دارد که در 
قانون اساسی برای ریاست جمهوری آمده است؛ هرچند 
این مســئله را برای انتخابات مجلس و شوراها در قانون 
اساسی نداریم و در قانون عادی داریم اما اصل این قاعده 
غلط نیست و الان برخی اشکالات به وجود آمده که باید 
بررســی کنیم که آیا از این مسئله عدول کنیم یا خیر؛ 

این موضوع نیازمند بررسی است.
تقریبا هر دو ســال یک بار انتخابات در کشــور برگزار 
می شــود. در اردیبهشــت ماه ســال جــاری، دور دوم 
انتخابات مجلس دوازدهم برگزار شد. بنابراین در لایحه 
بودجــه ۱۴۰۳، برای برگزاری انتخابــات، ۱۷6 میلیارد 

تومان بودجه هزینه ای در نظر گرفته شده است.
همچنین یکی از برنامه های شــورای نگهبان در لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳، »نظارت بر انتخابات« است که در 
این زمینه ۴۴ میلیارد تومان در نظر گرفته شــده است. 
در مجمــوع ۲۲۰ میلیارد تومان برای برگزاری انتخابات 

تخصیص یافته است.
مرکــز پژوهش هــای مجلس هــم در گزارشــی تاکید 
کرده این نکته مهم اســت که می توان با تجدیدنظر در 
مکانیسم برگزاری انتخابات، در هزینه های عمومی کشور 

صرفه جویی کرد.

معاون حقوقی رئیس جمهور:

 یک  مرحله ای شدن انتخابات مجلس 
نیازمند بررسی است

فرمانده کل ســپاه با بیان اینکه عملیات وعده صادق از 
دید ما یک عملیات محدود بود، عنوان کرد: هدف از این 
عملیات ضربه زدن به دو نقطه با تعداد محدودی پهپاد 
و موشــک برای تنبیه یک رژیم خشن و بی عقل بود که 

چیزی جز منطق قدرت نمی فهمد.
سردار سرلشــکر حســین ســلامی فرمانده کل سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی طی ســخنانی در مراسم 
اختتامیه جام رسانه ای امید اظهار داشت: آرایش جنگی 
حق و باطل در بعد رســانه ای کاملًا واقعی، پیوســته و 
شبانه روزی است. وی افزود: ما قدر رسانه ها را می دانیم 
چراکــه آن چیزی که قادر اســت اقدامات در ســطح 
تاکتیکــی را به یک واقعیت در ســطح راهبردی تبدیل 
کند رسانه ها هستند و شــاید حقیقی ترین مصداق این 

موضع همین عملیات وعده صادق باشد.

فرمانده کل ســپاه با بیان اینکــه عملیات وعده صادق 
از دیــد ما یک عملیــات محدود بود، عنــوان کرد: در 
دید ما، هــدف از این عملیات ضربــه زدن به دو نقطه 
با تعــداد محدودی پهپاد و موشــک بــرای تنبیه یک 
 رژیم خشــن و بــی عقل بــود که چیزی جــز منطق 

قدرت نمی فهمد.
ســردار سلامی اسرائیل را ســرپل سیاسی برای تنطیم 
سیاســت های  آمریکا در منطقه جهان اسلام دانست و 
عنوان کرد: ما باید قلب سیاســی استکبار و نقطه ای که 
به عنوان منفعت حیاتی آمریکا تلقی می شــود را نشانه 
می گرفتیم. رژیم صهیونیستی موجودی موزی، خشن و 
مولد ناامنی اســت که ارمغان آن  آوارگی، جنگ، محو 
ارزشــهای انسانی و عاطفه هاســت. ما باید به این نقطه 

حمله می کردیم.

سردار سلامی:

اسرائیل چیزی جز منطق زور را نمی فهمد
احمد وحیدی وزیر کشــور گفت کــه در قانون درباره 
نگهداری حیوانــات در آپارتمان کمبودهایی وجود دارد 

که باید قانون را تکمیل کنیم.
احمــد وحیدی وزیر کشــور گفــت در قانــون درباره 
نگهداری ســگ در آپارتمان کمبودهایی وجود دارد که 
باید قانون را تکمیل کنیم. تعداد و اندازه ســگ هایی که 
این روزها در خیابان ها، خودروها و آپارتمان ها می بینیم 
هر روز بیشــتر و بزرگتر می شــود و این موضوع موجب 
نگرانی بسیاری از هموطنان و ساکنان آپارتمان ها شده 
است. در همین راســتا ایجاد محدودیت برای نگهداری 
حیواناتی همچون سگ  در آپارتمان همواره از مطالبات و 
دغدغه های مخاطبان خبرگزاری فارس و جمع زیادی از 
مردم بوده است. احمد وحیدی وزیر کشور در گفت وگو 
بــا فارس درباره خلا قوانین دربــاره نگهداری حیواناتی 

مانند سگ در آپارتمان گفت کهما یک جاهایی قوانینی 
را داریــم و مقرراتی وجود دارد، ولی در برخی موارد در 
قوانیــن مربوط به این موضوع کمبــود داریم و این باید 
تکمیل شود.وزیر کشــور تاکید کرد: چون بعضاً ممکن 
اســت اینگونه برداشت شــود که تدوین قانون در این 
موضوع ممکن اســت یک آثار قضایی داشته باشد شاید 
اینگونه تلقی شــود که این یک لایحه قضایی می خواهد 

که این را باید با دوستان در قوه قضاییه بحث کنیم.
وحیدی یادآور شــد: در برخی مــوارد درباره نگهداری 
حیواناتــی ماننــد ســگ، از مقررات عمومی می شــود 
اســتفاده کرد، مثلًا فرض کنید در خودرو اگر بنا باشد 
راننده را به خودش مشــغول کند حتماً مثل اســتفاده 
 از موبایل می تواند تخلف محســوب شــود و باید با آن 

برخورد شود.

وزیر کشور:

کمبودهای قانونی نگهداری  از حیوانات باید تکمیل شود

در جلسه علنی دیروز مجلس محمد باقر قالیباف در نطق پیش از دستور خود با 
تاکید بر ضرورت رفع اشــکالات زیرساختی برای مدیریت بارندگی های شدید در 
کلانشهر مشهد کمیسیون عمران را مامور کرد تا به این موضوع رسیدگی کند.

رئیس مجلس درگذشــت تعدادی از هموطنان در حادثه سیل خراسان رضوی را 
به خانواده آنها و مردم شریف آن دیار و عموم ملت تسلیت گفت و افزود: ضروری 
اســت علاوه بر تسریع رســیدگی به حال مجروحان و پیگیری روند درمان آنها 
نسبت به جبران خسارات وارده به اموال و منازل مردم در شهر مشهد و شهرهای 

فریمان، کلات، سرخس، طرقبه و شاندیز اقدام شود.
قالیباف همچنین در پاســخ به انتقاد یکی از نمایندگان به دلیل اشــاره نکردن 
بــه موضوع خرید تضمینی جو در نطق خود و پرداختن صرف به موضوع ســیل 
مشــهد، گفت: گزارش کمیســیون کشــاورزی در این رابطه تنظیم شده و در 
سه شــنبه نظارتی قرائت می شود. حتما باید رابطه بین واردات و تولیدات داخل 
به ویژه جو به عنوان اقلام اساسی تنظیم شود. این موضوع را پیگیری می کنیم 

و گزارش نیز در جلسه روز سه شنبه هفته جاری مجلس قرائت خواهد شد.
نماینده فریمان و سرخس هم در تذکری با اشاره به اینکه آسیب زیادی به بخش 
کشاورزی، دامداری و باغداری ایجاد شده است، تصریح کرد: باید به سرعت تمام 

خسارات استخراج شده و اعتبارات آن جابه جا شود. از وزیر کشور درخواست دارم 
به سرعت اعتبارات لازم تخصیص یابد. سفر ۲ الی سه ساعته وزیر کافی نیست.

در همیــن ارتباط نماینــده قائنات با انتقاد از برخی ســوء مدیریت ها در زمینه 
آبخیزداری و مقابله با ســیل، خواســتار ورود قوه قضائیه به این موضوع شد و با 
بیان اینکه »حمله ملخ ها یکی از مســائلی است که آسیب های آن بسیار بزرگ تر 
و بیشــتر از خسارات سیل اســت« تاکید کرد: موضوع حمله ملخ ها به خراسان 

جنوبی در دستور کار جدی وزارت کشاورزی قرار بگیرد.
همچنین عبدالرضا مصری نایب رئیس مجلس که ریاست بخش دگیری از جلسه 
علنی امروز را برعهده داشت در پاسخ به تذکری درباره و وضعیت خانوارهایی که 
منازل آنها در حادثه آتش ســوزی امامزاده ابراهیم خراب شده است، کمیسیون 
عمران را مامور کرد که به این مســاله با جدیــت ورود کرده و افزود: اکنون که 

خانه هــای مردم خراب شــده و آنها پناهی ندارند باید فکــری برای این موضوع 
صورت گیرد.

در جریان این جلســه، نمایندگان ایرادات شــورای نگهبان در بخش دوم لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ مربوط به جداول را رفع و تصویب و بر مصوبه خود درباره پرداخت 

فوق العاده خاص کادر درمان اصرار کردند.
در زمان بررســی جداول لایحه بودجه ۱۴۰۳ رئیس مجلس گفته بود که دولت 
و کمیســیون تلفیق برای بحث مربــوط به ردیف جدول ۷ وزارت بهداشــت و 
درمان، به دلیل شــرایط کادر درمان به ویژه پرستاران، پیشنهاد داده که از محل 
تراز جــداول، ۱۰ همت از اعتبارات این وزارتخانه برای تصویب فوق العاده خاص 

پرستاران و کادر درمان در نظر گرفته شود.
همچنین طرح تاســیس ســازمان حفاظت و اطلاعات قوه قضائیه در دستور کار 
مجلس قرار گرفت و ماده یک این طرح بررسی شد و در نهایت با تصمیم رئیس 
جلســه مجلس، برای بررسی بیشتر به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

ارجاع شد.
در مــاده یک این طرح به قوه قضائیه مجوز داده می شــود که مرکز حفاظت و 

اطلاعات قوه قضائیه را به »سازمان حفاظت اطلاعات قوه قضائیه« تبدیل کند.

 ماموریت به کمیسیون عمران 
برای مدیریت بارندگی های شدید مشهد

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن روانشید

ادامه از صفحه 1


